
Punkt 160: Godkendelse af § 11 mål - levering af blødt
drikkevand fra Borup Vandværk

2021-012135

Indstilling
Teknik- og Miljøforvaltningen indstiller til Klima- og Planudvalget, Økonomiudvalget og
Byrådet, at Køge Kommune som udgangspunkt godkender "levering af blødt drikkevand"
som et mål for Borup Vandværk og andre vandværker, som måtte ønske det.

 
Klima- og Planudvalget 12-08-2021

 Anbefales.
Økonomiudvalget 24-08-2021

 Anbefales.

Baggrund og vurdering
Borup Vandværk har den 23. august 2020 søgt Teknik- og Miljøforvaltningen om en officiel
godkendelse af mål om "levering af blødt drikkevand" fra Borup Vandværk fra 2023, således
at driftsudgifterne hertil kan godkendes af forsyningssekretariatet og dermed udløse et tillæg
til prisloftet i henhold til § 11 i bekendtgørelsen om økonomiske rammer for vandselskaber.
Det betyder, at vandværket kan opkræve driftsudgifterne til blødgøring via en takstforhøjelse
hos forbrugerne.   
Borup Vandværk ønsker at etablere et nyt vandværk med blødgøring af drikkevand som en
avanceret og integreret del af vandbehandlingen. Ønsket om blødgøring er gennemgået på
vandværkets generalforsamling den 19. august 2020, hvor der var var et stort flertal for
etablering af nyt vandværk med blødgøring. Referatet er vedlagt. Derudover er sagen
behandlet på et af vandværket arrangeret borgermøde den 21. april 2021. Præsentationer fra
dette møde om det nye vandværk samt den valgte blødgøringsmetode er ligeledes vedlagt.     
Ved blødgøring er formålet, at forbrugerne undgår kalk på fliser, i kaffemaskiner, i vandhaner
og andre husholdningsapparater. Vandværket oplyser, at der samtidig er en miljømæssig
gevinst, da der skal bruges mindre sæbe, rengørings- og afkalkningsmidler, og at det betyder
besparelser for forbrugere, boligselskaber og virksomheder. 
Vandværket oplyser i sin ansøgning, at driftsomkostningerne forventes at blive øget med 1,4
mio. kr. fra 2023 eller ca. 40 % i forhold til det nuværende niveau, og vandprisen derfor
forventes at blive øget med 4,7 kr./m3. Det er en væsentlig merudgift.  
Metoden til blødgøring er af Borup Vandværk beskrevet som et CARIX-anlæg, hvor kalken
fjernes ved at tilsætte kuldioxid, der strippes af efterfølgende. Der tilsættes derfor ingen for
drikkevandet fremmede kemikalier. En detaljeret beskrivelse af processen og vandværket er
vedlagt.   
Vandværket skriver, at forsyningssekretariatet vurderer, at de tidligere beslutninger i Køge
Kommune om blødgøring ikke er tilstrækkelige til at opfylde kravene til et mål.
Vurdering

 I henhold til vandsektorloven om vandselskabers organisering og økonomiske forhold, skal
en kommune fastsætte eller godkende et mål for, at vandselskaberne kan få lov fra
forsyningssekretariatet til at hæve indtægtsrammen. Det gælder, at der er mulighed for § 11-
tillæg, hvis målet er pålagt eller godkendt af Stat eller kommune, og det overstiger en
væsentlighedsgrænse, det vil sige 1 pct. af økonomisk ramme i det pågældende år eller
500.000 kr. inden for et kalenderår, og det ligger udenfor den almindelige drift. 
Forvaltningen vurderer, at mål om "levering af blødt drikkevand" er over det økonomiske
væsentlighedskrav, da vandværket anslår de øgede driftsudgifterne vil ligge ca. 40 % over de



nuværende driftsudgifter, og at det derudover er udgifter, der ligger udover almindelig drift. 
Forbrugerne betaler i 2021 5 kr./m3 plus et fast bidrag plus målerleje. Indføring af blødgøring
er derfor en betydelig merudgift for forbrugerne til drikkevand. Hvis vandprisen stiger med
4,7 kr./m3, udgør merudgiften 28 % af den nuværende udgift med afgifter, men uden
spildevandsbidrag ved et årligt vandforbrug for en almindelig forbruger i et parcelhus på 107
m3.
Der er planer om indføring af blødgøring på mange af de store vandforsyninger i hele landet,
og det er et stort ønske fra forbrugerne til "komfortvand". Dette skal selvfølgelig ske uden
øget belastning af miljøet.
Der er en lang række forskellige metoder til blødgøring, hvoraf nogle kræver tilsætning af
salt eller andre kemikalier, og nogle medfører et højt medforbrug af grundvand. Derudover
kan udledningen af spildevand være problematisk for det omgivende miljø. Forvaltningen vil
derfor vurdere de ansøgte metoder og indgå i en dialog med vandforsyningerne om
muligheder og valg af metoder i forhold til den konkrete placering, så de miljømæssige
konsekvenser bliver så minimale som muligt. Derudover vil forvaltningen i en tilladelse 
stille de nødvendige miljømæssige vilkår. 
I overensstemmelse med kommunens tidligere beslutninger anbefaler forvaltningen, at
"levering af blødt drikkevand" bliver et mål for Køge Kommune jf. udvalgets beslutning af 5.
januar. 2018, pkt, 17 og pkt. 146 af 3. september 2020.
Andre afgørelser og ansøgninger

 Forvaltningen gav den 8. oktober 2020 en udledningstilladelse til spildevand fra et CARIX-
blødgøringsanlæg og filterskyllevand fra det kommende vandværk i Borup. 
Borup Vandværk har den 28. juni 2021 søgt kommunen om lånegaranti til det nye vandværk.
Sagen er behandlet i Økonomiudvalget den 17. august 2021 og behandles på Byrådets møde
den 31. august 2021.

Økonomi
Nærværende sag har ingen økonomiske konsekvenser for Køge Kommune.

Sagens forløb
12-08-2021 Klima- og Planudvalget

 Anbefales.
 24-08-2021 Økonomiudvalget

 Anbefales.
 31-08-2021 Køge Byråd

 Godkendt.
 Beslutning

Godkendt.

Bilag
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